
Hrozivé zadlužení nemocnic je minulostí
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Stane se ...
CO SE STALO S JEŽÍŠEM
Další z tradičních představe-
ní Co se stalo s Ježíšem, paši-
jová hra o životě, smrti a slav-
ném vzkříšení Ježíše Krista, se-
hrají členové římskokatolické 
farnosti ze Žďáru nad S á z a -
vou. Pašijová hra b u -
de k vidění v úte-
rý, 22. března 
v 19.30 v dět-
ském areálu 
na Libušíně ve 
Žďáru nad Sá-
zavou. Na sním-
ku Jaroslav Hu-
lák, člen jeruza-
lémské velerady 
a také rady kra-
je Vysočina.

Aktuálně s radním

Vysočinu ovládlo rozverné masopustní veselí

Příloha
Co kraj platí. Co by 
platit chtěl a ne-
může. Proč klesají 
platy ve školství.

čtěte zvláštní přílohu

Společnost
Hráz mostišťské 
přehrady projde le-
tos opravou.

čtěte na straně 5

Turistika
Třetina značených 
tras bude jako nová.

čtěte na straně 4

Aktuality
Malé firmy mohou 
mít od kraje peníze 
na svůj rozvoj.

čtěte na straně 2

Nemocnicím komplikují život zpožděné platby od zdravotních pojišťoven a staré závazky, zděděné po státním hospodaření

Heroltice • Únor je na venkově 
obdobím masopustního veselí. 
Datum svátku určují velikonoce 
a jejich termín zase první jarní 
úplněk. Také v jihlavské měst-

ské části Heroltice mají maso-
pustní veselice dlouhou tradici. 
Dvě desítky maškar navštěvo-
valy stavení, zastavovaly projíž-
dějící auta, koledovaly, zpívaly 

a tančily. Děti se navíc už teď 
mohou těšit na heroltický Dět-
ský den, na jehož přípravu maš-
kary vykoledované peníze pou-
žijí.  Foto: archiv Heroltic
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Vysočina • Tři z pěti krajských nemoc-
nic loni hospodařily tak dobře, že vy-
kazují mírný zisk. Ani zbývající dvě si 
nevedly v porovnání s uplynulými roky 
úplně špatně, vykázaly ztrátu asi pět 
milionů korun.

Nejočividněji zlepšila své hospodaření jih-
lavská nemocnice. I když skončila ve ztrá-
tě 4,6 milionu, v porovnání s loňskem je 
to o 139 milionů korun nižší schodek. Vel-
mi mírnou ztrátu vykazuje také nemocnice 
v Havlíčkově Brodě.

Situaci v hospodaření pěti krajských ne-
mocnic komplikují tři problémy. Prvním 
z nich je fakt, že stát nemocnice na kraje pře-

vedl s astronomickými a každý rok rostoucí-
mi dluhy. Zadlužování se kraji Vysočina po-
dařilo zastavit tak, jak to ukazují loňské vý-
sledky.

Druhým problémem jsou platby pojišťo-
ven. Ty se s penězi zpožďují a dodnes pěti 
krajským nemocnicím nezaplatily 112 mili-
onů korun. Novoměstské nemocnici 20 mi-
lionů, pelhřimovské 14, třebíčské šest, hav-
líčkobrodské 27 a jihlavské dokonce 45 mi-
lionů korun. 

Třetí komplikací jsou staré závazky, tedy 
neuhrazené faktury dodavatelům, které kraj 
v nemocnicích také většinou zdědil po stát-
ním hospodaření. Novoměstská nemocnice 
je na tom nejlépe, nevykazuje téměř žádné 

takové závazky, pelhřimovská sedm milionů, 
třebíčská 35, havlíčkobrodská 97 a jihlavská 
156 milionů korun.

Je zjevné, že nebýt starých dluhů, zdědě-
ných po státu a také dluhů, které mají v ne-
mocnicích zdravotní pojišťovny, nemocnice 
by hospodařily bez problémů s vyrovnaný-
mi, nebo dokonce mírně ziskovými rozpoč-
ty a mohly by si snadno dovolit lepší vyba-
vení a tím i lepší zdravotní péči o své paci-
enty. „Čísla mluví jasně. Kraje se o nemoc-
nice umí postarat a tím se také umí postarat 
o zdraví svých obyvatel,“ komentoval 
výsledky hospodaření nemocnic kraj-
ský radní pro zdravotnictví Pavel Há-
jek (ODS).

Personál krajských nemocnic dokázal, že vyrovnané hos-
podaření není nedosažitelné. Foto: Jiří Michlíček

Konference napomůže 
dalšímu rozvoji kraje
Vysočina • Historicky první 
regionální konferenci Part-
nerství pro Vysočinu po-
řádá kraj Vysočina ve spo-
lupráci s Národní sítí Zdra-
vých měst České republiky 
2. a 3. března v Jupiter clubu 
ve Velkém Meziříčí.

Kraj zde za účasti zástupců 
ministerstev a nejvyšších před-
stavitelů kraj-
ské samosprá-
vy představí 
projekt Part-
nerství pro Vy-
sočinu, kte-
rý Brusel loni 
přijal a finančně podpořil. Pro-
jekt iniciuje vytvoření tzv. míst-
ních partnerství, založených na 

spolupráci mezi místními orga-
nizacemi – obcemi, svazky ob-
cí, úřady práce, nestátními ne-
ziskovými organizacemi, podni-
katelskými subjekty i zájmový-
mi sdruženími v oblasti rozvoje 
venkova a podnikateli v země-
dělství. Z práce partnerských 
skupin vzejdou nejen projek-
ty, vyhovující potřebám jednot-
livých místních společenství, 

ale také kon-
krétní předsta-
vy o budoucím 
rozvoji kraje.

Tyto společ-
né plány pak 
budou shrnuty 

v Regionální operační program 
kraje Vysočina

(pokračování na straně 5)

Inzerce
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H O S P O D Á Ř S K Ý  V Ý S L E D E K  N E M O C N I C  ( V  M I L I O N E C H  K Č )
2001 2002 2003 2004

Havlíčkův Brod –81,2 –29,9 –50,8 –0,5

Jihlava –57,6 –62,7 –143,3 –4,5

Pelhřimov 0,2 0,4 0,4 0,07

Třebíč 1,0 –16,6 –6,0 0,3

Nové Město na Moravě –23,8 –23,0 –2,3 0,1

Nedávno jsem byla na návštěvě u příbuzných v Brně. Když 
jsem sjela ze zasněžené Vysočiny k Ostrovačicím, přivítalo mě 
jarní sluníčko a suchá dálnice. Navečer už volal manžel, že 
z Jihlavy je téměř neprůjezdná silnice a v Třebíči hustě sně-
ží, ať jedu honem domů a teta nevěřícně kroutila hlavou. Při té 
příležitosti jsem si vzpomněla na reportáž s majitelem restau-
race ve Třech Studních, kde potvrzoval, že Brňáci často vola-
jí jestli je tam sníh a nechtějí tomu věřit, když v Brně maximál-
ně prší.

A tehdy jsem si znovu uvědomila tu kompaktnost kraje Vyso-
čina. Vždyť všichni radní, kteří se v pondělí sjedou na poradu 
v Jihlavě ,ať už jsou z Havlíčkova Brodu, Žďárska, Pelhřimova, 
Třebíče, nebo Jihlavska, vědí co je to zima na Vysočině. 

Těžko by mě asi chápal kolega ze Znojma, Břeclavi,či Ho-
donína, když bych zdůvodnila svůj pozdní příjezd kalamitou 
na silnici.

Uvědomila jsem si také tu skutečnost, že regionální rozvoj, 
který mám ve své kompetenci, se daleko lépe dělá v kraji, kte-
rý je takto homogenní a po všech stránkách podobný – ven-
kovská, roztroušená zástavba, žádné dominantní 
centrum, vrchovinný charakter kra- jiny, velmi 
srovnatelné klimatické podmínky v rámci 
celého kraje. Nakonec i regionální rozložení 
krajských zastupitelů je rovnoměr- né, tak-
že nemůže dojít k situaci, že by za- stupitelé 
z jednoho města měli šanci přehlaso- vat ostat-
ní, musíme se prostě mezi sebou do-
mluvit.

Rozvojové programy mohou 
být víceméně nastaveny ploš-
ně pro celé území a nejenom 
např. pro vinaře (i když 
na jedinou vinařskou trať 
v Kojeticích na Moravě 
jsme patřičně hrdí), hor-
ské oblasti nebo pro-
vozovatele lázní. 

Vím, že bych 
prostě neměnila.

Marie Černá
náměstkyně 
hejtmana

Havlíčkův Brod • Aby vyho-
věl normám Evropské unie, musí 
Havlíčkův Brod do roku 2012 vy-
budovat kanalizaci v deseti míst-
ních částech, což představuje in-
vestici ve výši téměř 60 milionů 
korun. V místních částech kana-
lizace není vůbec, lidé v lepším 
případě používají přepadové jím-
ky, v horším odpady vypouští do 

vodních toků. Radnice je hodlá 
napojit na městskou čistírnu, kte-
rá evropským normám vyhovuje. 
Bude tedy hledat možnosti, jak 
na takovou investici získat státní 
i evropské dotace. 

S podobným problémem se na 
Vysočině musí vypořádat dalších 
43 měst a obcí. Náklady kraj od-
haduje na miliardy.

Brod potřebuje nové kanály

I. regionální konference 
Partnerství pro Vysočinu 

2. a 3. března v Jupiter clubu 
ve Velkém Meziříčí


